
TRIBUNA

La llar d'infants de la Providència, un tema importantíssim 
peraOlot

i les coses no canvien, la guardería de la 
Providència tancarà. Quan es va saber la 
intenció de fer-ho de forma immediata, el 
petit esbalot que vàrem muntar, va 
aconseguir allargar-li la vida de manera 
precària un curs més. No s’han fet noves 

pre-inscripcions, les educadores seglars seran acomiadades 
i es reduirà el nombre d’alumnes de 75 que ara té, a 30. 
Però si no canvien les coses la guarderia desapareixerà el 
curs 96-97.
La guarderia la Providència ha funcionat durant 20 anys 
gràcies a l’esforç abnegat de les educadores, tant religioses 
com seglars i amb la cessió altruista per a aquesta activitat 
de l’edifici propietat de la congregació de les Mares Clarises. 
Actualment és la llar d’infants més barata i amb un horari 
més ampla de totes les que funcio
nen a Olot ( gràcies també a la 
disposició de les religioses). I, a la 
vegada, es troba situada al centre 
d’Olot cosa que facilita el seu accés 
tant per als olotins d’aquell barri com 
de tots els altres, gràcies a la seva 
situació i proximitat del transport 
públic.
No és, però, una llar d’infants 
estrictament privada jaque forma part 
de la xarxa de guarderies 
anomenades «laborals» creades per 
l’antic Ministeri de Treball per tal de 
facilitar la feina a les mares i 
actualment traspassades al 
Departament de Benestar Social amb 
el mateix caràcter. Aquesta categoria 
li permet unes ajudes públiques molt 
importants per al seu funcionament i 
que en el darrer curs varen ser de més 
de 6 milions de pessetes.
A la vegada, en la construcció de
l’edifici, va rebre una important ajuda pública tant del Ministeri 
de Treball com del de Sanitat. Tant és així que, en el Regis
tre de la Propietat on està inscrit l’edifici, hi consta la condició 
imperativa de mantenir el seu ús com a guarderia amb 
l’obligació de tornar aquestes ajudes recapitalitzades si es 
canvia el seu ús. ( probablement estem parlant de més de 
20 milions de pessetes).
Hi ha, doncs, una important contribució de diner de tots en 
la seva construcció i funcionament que justifiquen un 
tractament diferent del que es donaria a una institució 
estrictament privada.

A ningú se li escapa l’enorme importància de l’educació 
dins del dret de tots a una societat més igualitària i del dret 
dels pares a treballar i a assegurar, a la vegada, l’educació 

dels seus fills. I no cal remarcar el valor reconegut de 
l’educació entre 0 i 3 anys com a fonament de tota la futu
ra.
Si unim a això que he dit que l’Ajuntament ha de ser una 
garantia que vetlli per a que aquest bé social arribi als 
ciutadans, hem de concloure que no estem davant d’un 
tema marginal sinó d’una autèntica qüestió «d’estat» tot i 
que els ajuntaments no tinguin competències directes en 
aquest camp.
Més aviat, els ajuntaments han d’anar preparant el terreny 
per ajudar a que es compleixi un dels temes que ha quedat 
despenjat del Mapa Escolar de Catalunya, com és la inclusió 
de l’ensenyament de 0 a 3 anys dins dels serveis gratuïts 
de radministració. I que, tal com es reconeix, acabarà 
entrant-hi.

La desaparició de la Providència 
com a guarderia seria un desastre 
per a la ciutat d’una magnitud in
calculable tant pel que significaria 
de la pèrdua d’una eina 
d’intervenció de l’Ajuntament per 
garantir el dret a l’educació, com 
per la pèrdua d’un edifici escolar ( 
sobre un terreny catalogat així dins 
del Pla General), com per la 
desaparició de les bones 
aportacions que ara rep i, finalment, 
perquè qualsevol altra solució 
significaria haver de pagar una part 
de costos d’un edifici que ara es té 
(tant si s’ha de construir de nou, 
com si es concerten places en 
altres centres). Sense oblidar 
l’increment de cost que podria sig
nificar, tant directament, a través 
d’unes possibles beques, com per 
l’increment de cost que els serveis 

socials tindrien per ajudes a famílies.
Olot no pot perdre un edifici educatiu per molta part privada 
que tingui, repetint el cas de la desapareguda guarderia del 
Tura.

Es interessant recalcar, a més, que l’Ajuntament no pot 
allegar que no hagués tingut coneixament del problema. 
Fa més de 6 anys que, des de diverses instàncies es recorda 
la situació i necessitats futures de la Providència.

L’any 90 es van lliurar a l’alcalde més de 300 firmes d’olotins 
reclamant guarderies barates i de qualitat (i es feia espe
cial menció de la problemàtica de la Providència). També 
durant l’any 90 el grup de l’EPP va presentar una moció 
reclamant el mateix i es va consensuar una proposta que 
comprometia a l’Ajuntament a estudiar la situació de futur
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